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COMBINACIONS DE DOS PRONOMS FEBLES 

a) L'ordre dels pronoms febles 

Per a combinar dos pronoms febles cal tenir en compte les normes següents 

relatives a l'ordre: 

3a 

persona 

(reflexiu) 

2a 

persona 

(CI) 

1a 

persona 

(CI) 

3a 

persona 

(CI) 

3a persona 

(CD/atribut) 

altres 

complements 

(CC/CPrep...) 

es et 

us 

em 

ens 

li (hi en els 

parlars 

centrals) 

els 

el 

la 

els 

les 

en 

hi 

en 

ho 

El pronom es (o se o s') va sempre en primer lloc.  

Finalment, es disposa el desplegament per reglament de la Llei i se'n 

determina l'entrada en vigor. 

Els pronoms de segona persona precedeixen els de primera. 

Us em presenteu vestits així, per a la recepció de Nadal? 

Els pronoms de segona persona precedeixen els de tercera. 

Te'ls adreçaràs en francès en la carta? 

Us la farem arribar de seguida que ens confirmeu l'assistència. 

Els pronoms de primera persona precedeixen els de tercera.  

Me li fareu arribar aquest acord al més aviat possible, si us plau? 

Quan hàgiu emplenat el qüestionari, ens l'heu de fer arribar a l'adreça 

que us indiquem a continuació. 

Dels pronoms de tercera persona, el que fa de complement indirecte precedeix 

el que fa de complement directe, llevat de quan li passa a hi en els parlars 

centrals. En aquest cas, se situa darrere del complement directe.  

Si els promotors no aporten el llibre de l'edifici, els registradors de la 

propietat ho han de comunicar a l'administració competent perquè els el 

requereixi. 
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Els òrgans de la Corporació Catalana de Mitjans Audiovisuals als quals el 

Parlament requereixi una resposta o una informació no es poden negar a 

facilitar-la-hi. 

Els pronoms ho i hi van sempre al final.  

Aquesta llei s'aplica a qualsevol infant o adolescent domiciliat a Catalunya 

o que s'hi trobi eventualment, sens perjudici de les normes que resolen 

els conflictes de lleis internacionals o interregionals. 

Les administracions públiques i els responsables hospitalaris han de 

garantir que qualsevol infant o adolescent, en cas de malaltia o 

hospitalització que duri més de trenta dies, té cobertes les necessitats 

escolars, el joc i la realització d'activitats culturals i d'acompanyament, 

sempre que l'estat de salut li ho permeti. 

El pronom en només va en primer lloc en la combinació n'hi, que s'utilitza en els 

registres informals. 

Si us trameten exemplars del butlletí, us agrairé que n'hi lliureu uns 

quants. 

b) La forma dels pronoms febles 

En la combinació dels pronoms febles cal tenir en compte aquestes normes 

relatives a la forma: 

Forma Pronoms Ús Exemples 

reforçada 
em, et, es, 
ens, us, el, 
els, en 

- Davant d'un verb començat en 
consonant. 
 

es defineixen en l'article 2 

- Davant d'un verb començat en 
vocal o en h si el pronom no té 
forma elidida. 

us agraïm la vostra col·laboració 

-Darrere del verb quan l'hem de 
col·locar darrere d'un altre 
pronom feble. 

imprimiu-vos-els 

plena 

me, te, se, 
nos, vos, lo, 
los, li, la, les, 
ho, ne, hi 

-Darrere d'un verb acabat en 
consonant o en diftong. 

autogestionar-se 
  
llegiu-vos les instruccions 
 

-Davant d'un altre pronom feble. 
se la pugui sancionar 
 
me'l pots adjuntar al contracte 

elidida m', t', s', l', n' 
-Davant dels pronoms hi i ho i 
d'un verb començat en vocal o en 
h 

s'ho pot combinar 
 
n'inclouen 

reduïda 
'm, 't, 's, 'ns, 
'l, 'ls, 'n 

-Darrere d'un verb o d'un altre 
pronom feble acabats en vocal, 
no en diftong 

porti'l demà 
 
esborri-la'n 
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Els pronoms febles s'apostrofen seguint les normes generals d'apostrofació: 

me la miro, me'l miro, me l'agafo [m. o f.], me l'imagino [m.], me la 

imagino [f.]  

Sempre s'ha d'apostrofar com més a la dreta millor, excepte en el cas de l'en (i 

no *le'n), ja que no existeix la forma le.   

Darrere el verb, els pronoms s'enllacen amb un guionet (forma plena) o amb 

apòstrof (forma reduïda); quant a us, s'enllaça sempre amb guionet.  

creure'ns-ho, creure-us-ho 

També s'enllacen entre ells amb guionet si no es poden apostrofar.  

porteu-me-la, porteu-me'n 

El pronom li mai no s'apostrofa, i tampoc el pronom la en la combinació la hi ni 

tampoc se us. 

c) Els pronoms febles en els textos parlamentaris 

En els textos parlamentaris hem d'emprar les combinacions de pronoms febles 

normatives i pròpies dels registres formals. 

Així, en comptes de les combinacions col·loquials i dialectals l'hi (li + ho), l'hi 

(la + hi) i n'hi (en + hi), hem d'emprar respectivament les combinacions li ho, 

la hi i li'n. De la mateixa manera, hem d'usar les combinacions els el, els la, els 

els, els les, els ho i els en, segons que correspongui, i no reduir-les a la forma 

els hi. 

No correspon dret a pensió periòdica en cas de defunció si s'ha pactat així 

en la constitució del règim de convivència, i es perd si durant el temps 

fixat el beneficiari es casa o passa a viure maritalment amb una altra 

persona o ha obtingut aliments de les persones obligades a prestar-li'n. 

En el cas de la combinació d'un pronom de CI li amb les formes el, la, els i les 

del pronom de CD, hi ha dues solucions normatives: li + [pronom de CD] (li'l, li 

la...) o [pronom de CD] + hi (l'hi, la hi...).  

El nu propietari d'una quota de cosa en condomini en pot fer la divisió, 

sense necessitat de consentiment de l'usufructuari. Tanmateix, cal que la 

hi notifiqui i aquest té el dret d'impugnar-la si entén que lesiona els seus 

interessos. 
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d) Quadre de combinacions de dos pronoms febles 

Primer pronom Segon pronom 

 hi en ho les la els (CD) el els (CI) li ens em us et 

es 

s'hi se'n 

se n' 

s'ho se les se la 

se l' / se la 

se'ls se'l 

se l' 

se'ls 

 

se li se'ns se'm 

se m' 

se us se't 

se t' 

-s'hi -se'n -s'ho -se-les -se-la -se'ls -se'l -se'ls -se-li -se'ns -se'm -se-us -se't 

et 

t'hi te'n 

te n' 

t'ho te les te la 

te l' / te la 

te'ls te'l 

te l' 

te'ls te li 

 

te'ns te'm 

te m' 

  

-t'hi -te'n -t'ho -te-les -te-la -te'ls -te'l -te'ls -te-li -te'ns -te'm   

us 

us hi us en 

us n' 

us ho us les us la 

us l' / us la 

us els us el 

us l' 

us els us li us ens us em 

us m' 

  

-vos-hi 
-us-hi 

-vos-en 
-us-en 

-vos-ho 
-us-ho 

-vos-les 
-us-les 

-vos-la 
-us-la 

-vos-els 
-us-els 

-vos-el 
-us-el 

-vos-els 
-us-els 

-vos-li 
-us-li 

-vos-ens 
-us-ens 

-vos-em 
-us-em 

  

em 

m'hi me'n 

me n' 

m'ho me les me la 

me l' / me la 

me'ls me'l 

me l' 

me'ls me li     

-m'hi -me'n -m'ho -me-les -me-la -me'ls -me'l -me'ls -me-li     

ens 

ens hi ens en 

ens n' 

ens ho ens les ens la 

ens l' / ens la 

ens els ens el 

ens l' 

ens els ens li     

-nos-hi 

'ns-hi 

-nos-en 

'ns-en 

-nos-ho 

'ns-ho 

-nos-les 

'ns-les 

-nos-la 

'ns-la 

-nos-els 

'ns-els 

-nos-el 

'ns-els 

-nos-els 

'ns-els 

-nos-li 

'ns-li 

    

li general 

li hi li'n 

li n' 

li ho les hi la hi els hi l'hi       

-li-hi -li'n -li-ho -les-hi -la-hi -los-hi 

'ls-hi 

-l'hi       

li valencià 

li hi li'n 
li n' 

li ho li les li la 
li l' / li la 

li'ls li'l 
li l' 

      

-li-hi -li'n -li-ho -li-les -li-la -li'ls -li'l       

els (CI) 

els hi els en 

els n' 

els ho els les els la 

els l' / els la 

els els els el 

els l' 

      

-los-hi 

'ls-hi 

-los-en 

'ls-es 

-los-ho 

'ls-ho 

-los-les 

'ls-les 

-los-la 

'ls-la 

-los-els 

'ls-els 

-los-el 

'ls-el 

      

el 

l'hi le'n 

el n' 

           

-l'hi -l'en            

els (CD) 

els hi els en 
els n' 

           

-los-hi 

'ls-hi 

-los-en 

'ls-en 

           

la 

la hi la'n 

la n' 

           

-la-hi -la'n            

les 

les hi les-en 

les n' 

           

-les-hi -les-en            

en 
n'hi             

-n'hi             

  


